
Oświadczenie złożone 

przez senatora Waldemara Sługockiego 

na 13. posiedzeniu Senatu 

w dniu 18 marca 2016 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra zdrowia Konstantego Radziwiłła 

Szanowny Panie Ministrze! 

Konwent Powiatów Województwa Lubuskiego swoim stanowiskiem z dnia 19 listopada 2015 r. 

zwrócił moją uwagę na problem związany z wydawaniem kart zgonu. Samorządowcy wskazują, że 

zadanie to oraz jego finansowanie powinny być niezwłocznie uregulowane poprzez wprowadzenie 

zmian w ustawie o cmentarzach i chowaniu zmarłych oraz poprzez wprowadzenie nowego 

rozporządzenia wykonawczego. 

W szczególności należy wskazać sposób i źródło finansowania zadań związanych ze 

stwierdzaniem zgonu. Jak zwracają uwagę przedstawiciele lubuskich powiatów, w obecnym stanie 

prawnym naczelnym aktem normującym kwestię stwierdzania zgonów jest ustawa z dnia 31 stycznia 

1959 r. o cmentarzach i chowaniu zmarłych, a także rozporządzenie ministra zdrowia i opieki 

społecznej z 3 sierpnia 1961 r. w sprawie stwierdzenia zgonu i jego przyczyny. Przepisy te nie 

odnoszą się jednak do współczesności, opisują bowiem takie relikty jak np. stwierdzanie zgonów 

przez wiejskie położne, przez lekarza według rejonu (podczas gdy rejonizacja w ochronie zdrowia 

została już dawno zniesiona) oraz trudny do respektowania zapis, według którego do stwierdzenia 

zgonu i wystawienia karty zgonu właściwy jest lekarz, który leczył chorego w ostatniej chorobie. 

Obowiązujące przepisy dotyczące stwierdzania zgonów są więc przestarzałe i trudno je odnieść do 

rzeczywistości. Inny z zapisów budzących wątpliwości samorządowców mówi, że jeśli nie ma innej 

możliwości, stwierdzenie zgonu i jego przyczyny powinno nastąpić w drodze oględzin 

„dokonywanych przez lekarza lub w razie jego braku przez inną osobę powołaną do tej czynności 

przez właściwego starostę”. Przepisy nie określają jednak sposobu działania tej „innej osoby”. 

Konwent Powiatów Województwa Lubuskiego stoi na stanowisku, że starostowie zgodnie z 

obowiązującymi przepisami nie mają możliwości realizacji tego obowiązku. 

W związku z powyższym uprzejmie proszę Pana Ministra o zajęcie stanowiska wobec wskazanego 

w tym oświadczeniu problemu oraz o odpowiedź na pytanie, czy w kierowanym przez Pana 

ministerstwie trwają prace nad uregulowaniem kwestii poruszonych w stanowisku Konwentu 

Powiatów Województwa Lubuskiego z dnia 19 listopada 2015 r. 

Z poważaniem 

Waldemar Sługocki 

 


